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CORNELIUS AND JACOBA (WOUTERS) LAARHOVEN

JOSEPHINE (VAN LAARHOVEN) REINHOLD’S PATERNAL GRANDPARENTS.

CHAPTER TWO
THE CORNELIUS AND JACOBA (WOUTERS) LAARHOVEN FAMILY



Cornelius Van Laarhoven Family In Holland

Cornelius Van Laarhoven wrote his family history by hand in a letter entitled
This is the Writting from the family Van Laarhoven.1 In the letter, Cornelius
described various items contain in a “shadow box” currently in Elizabeth Van
Laarhoven’s position. Elizabeth (Libby) Van Laarhoven is William (Bill) Van
Laarhoven’s wife. The “shadow box” contains Cornelius Van Laarhoven’s
original letter. The items Cornelius Van Laarhoven described in his letter per-
tain to his sister, Dingena and his wife, Jacoba.  He refers to the picture with
the cross that was in Jacoba Wouter’s coffin and a rosary found in Jacoba’s
pocket book after her death. He refers to a picture of Jacoba, presumably given
to her by her son, Hendricus. Cornelius says, one picture is from Hendricus
who gave Jacoba the dollar bill. Cornelius explained that Jacoba’s son, Hen-
dricus, gave  his mother a dollar bill as a Christmas present the day before
Christmas in 1928.  Later, that same dollar bill was found in Jacoba’s pocket
book after her death. In addition, Cornelius described three little vases. One
vase contains a silver neck locket from Jacoba. In another is a piece of the bed
sheet on which Jacoba lay at her death. The last vase contains a piece of stone
taken from Dingena Van Laarhoven’s grave in Holland.

Cornelius wrote in his letter that he would like the picture to stay in the Van
Laarhoven family as long as possible. Cornelius wanted his son, Martin Van Laarhoven, and Martin’s son, William
(Bill) Van Laarhoven, to have the items. In his letter, Cornelius Van Laarhoven described his family tree family tree.  His
description is set forth below.

Peter Van Laarhoven was born October 13, 1722 in Bosesstel, Holland. He married Anna Korewinters.
Peter died in Bosesstel on May 8, 1788 at the age of 65. Peter and Anna Van Laarhoven’s children were
Antoon (born in 1762 in Bosesstel, Holland), Fransiscus, Johannus, Hendricus and William.

Peter Van Laarhoven’s son, Antoon Van Laarhoven, (born 1762 in Bosesstel, Holland) married Adri-
ana Volders “out of” St. Odenrode, Holland. Antoon and Adriana Van Laarhoven’s children were Peter
Antonius (born August 16, 1815), Johannus, Peternella and Adriana.

Antoon Van Laarhoven’s son, Peter Antonius Van Laarhoven, (born August 16, 1815) married Maria
Van Grinsven. Maria Van Grinsven was born in St. Michielsgestel, Holland. Peter and Maria Van
Laarhoven’s children were Theodorus; Hendricus, Dingena, Antonius, Johannus; and Cornelius (b. Au-
gust 14, 1864).

Peter Van Laarhoven’s son, Cornelius Van Laarhoven, (b. August 14, 1864) married Jacoba Wouters
from Middlebeers, Holland. Cornelius and Jacoba’s children were Peter, Johannes, Theodoresu, Anto-
nius, Hendricous, Martinus and John.

Cornelius Van Laarhoven’s son, Martinus Van Laarhoven, (b. Holland) married Ludmilla Rothamer
from Little Black, Wisconsin.

1 Cornelius Van Laarhoven, This is the Writting from the family Van Laarhoven, TS, p. 1. The original letter consisting of one page and is in
Elizabeth (Libby) Van Laarhoven’s possession.  Elizabeth Van Laarhoven is William (b. 1921) Van Laarhoven’s wife.”
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CORNELIUS VAN LAARHOVEN (B. 1864)
WITH TWO SONS. PICTURE TAKEN IN HOLLAND.

________________
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CORNELIUS VAN LAARHOVENS’S HANDWRITTEN LETTER DESCRIBING VAN LAARHOVEN FAMILY HISTORY

CORNELIUS WROTE THIS PIECE AFTER IMMIGRATING TO THE UNITED STATES.



32

JOHANNA WOUTERS

HER FATHER WAS JAN WOUTERS.

JACOBA WOUTERS

HER FATHER WAS WILLIAM WOUTERS. JACOBA WAS

BORN MARCH 1, 1862 IN NORTH BRABANT, HOLLAND.
SHE WAS ONE OF FIVE CHILDREN — PEER, JACOBA,
PETRONELLA, PONME AND JAN. JACOBA WOUTERS

MARRIED CORNELIUS VAN LAARHOVEN.

THOUGHT TO BE THE WOUTERS FAMILY

THOUGHT TO BE THE JACOBA WOUTERS FAMILY

THOUGHT TO BE G. THE WOUTERS FAMILY



Ad Laarhoven’s research for Cornelius Van Laarhoven (b. August 14, 1864 in Holland) married to Jacoba Wouters as
shown in Ad Laarhoven’s Book No. 11 is as follows:

Boxtel 8
o.1.a.4.d.10.c.3

PETER VAN LAARHOVEN’S CHILDREN
Born: Boxtel September 8, 1816

BO Designation Dutch Name Date of Birth Date of Death Place of Birth

1 c.3.a. Maria May 30, 1839 Apr 16, 1865 Born & Died Liempde

2 c.3.b Adriana Jan 20, 1841 Liempde

3 c.3.c Marianna Jun 22, 1843 Liempde

4 c.3.d Antonetta Jul 3, 1845 Oct 20, 1862 Born & Died Liempde

5 c.3.e Cornelia Mar 10, 1848 July 7, 1848
Born Liempde
Died Boxtel

6 c.3.f Theodorus Dec 29, 1851 Liempde

7 c.3.g Digna Sep 4, 1853 Liempde

8 c.3.h Hendrikus Oct 16, 1855 Liempde

9 c.3.j Antonius Sep 21, 1857 Liempde

10 c.3.k Johannes Jul 9, 1860 Liempde

11 c.3.l Cornelis Apr 14, 1862 May 30, 1863 Born & Died Liempde

12 c.3.m Cornelis Aug 14, 1864 Nov 11, 1945
Born Liempde
Died

TOON VAN LAARHOVEN

CORNELIUS VAN LAARHOVEN’S BROTHER.

CORNELIUS VAN LAARHOVEN (B. 1864) AND HIS SONS

BROW L TO R: HENRY AND JOHN VAN LAARHOVEN

CORNELIUS VAN LAARHOVEN SITTING.
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Cornelius Van Laarhoven, (b. August 14, 1864 in Holland) married Jacoba Wouters (b. March 1, 1862, Middelbeers, Hol-
land).2 The Table below identifies their children. Cornelius did not mention his daughter, Maria Dingena Elisabeth, in
his letter, This is the Writting from the family Van Laarhoven.  

There are differences between Ad Laarhoven’s research regarding Cornelius and Jacoba Van Laarhoven’s children as
shown in Ad Laarhoven’s Book No. 11. Most likely Cornelius only referred to his living children, while Ad Laarhoven
referred to all of Cornelius’ children. Ad Laarhoven identified Cornelius and Jacoba’s children as follows.

2 Cornelius Van Laarhoven, This is the Writting from the family Van Laarhoven; Cornelius Van Laarhoven’s Declaration of Intention dated May
31, 1912, No. 213, file #1444196/031666, Circuit Court of Outagamie County, Outagamie County, Wisconsin; Cornelius Van Laarhoven’s Petition for Naturaliza-
tion, No. 164, dated and filed May 7, 1917, 17th District Court, Phillips County, Montana; Cornelius Van Laarhoven’s Certificate of Naturalization, No. 783387, dated

December 19, 1917, District Court, Phillips County, Malta, Montana, NR Doc A 1197991.
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Boxtel 8a
o.1.a.4.d.10.c.3.m

CORNELIUS AND JACOBA VAN LAARHOVEN’S CHILDREN
Born: Liempde August 14, 1864

BO Designation Dutch Name Date of Birth Date of Death Place of Birth

1 m.1 Petrus Antonius Johannes Jul 14, 1886 M-beers

2 m.2 Johannes Godefriedus Adrianus Jan 13, 1888 M-beers

3 m.3 Theodorus Hendrikus Marinus May 8, 1889 M-beers

4 m.4 Maria Dingena Elisabeth Aug 23, 1890 Aug 26, 1890 Born & Died M-beers

5 m.5 Antonius Engelbertus Gregorius Aug 18, 1892 M-beers

6 m.6 Hendrikus Domitianus Donatus May 7, 1894 O-bers

7 m.7 Crysogonus Antonius Martinus Dec 7, 1895 O-beers

8 m.8 Johannes Thelesphorus Jan 4, 1898 Mar 30, 1898 Born & Died M-beers

9 m.9 Johannes Hugo Florin Nov 17, 1901 Woensel

10 m.10 Wilhelmus Fredrick Hendrik Richardus Apr 3, 1903 Sep 3, 1903 Born & Died Woensel

CORNELIUS AND JACOBA VAN LAARHOVEN’S CHILDREN

BO M/F Dutch Name English Name Date of Birth Date of Death Spouse’s Name Date of Marriage

1 M Petrus Antonius Johannes Peter Jul 14, 1886 Apr 18, 1944
Chatherine Van
Lyssel

Aug 21, 1917

2 M Johannes Godefriedus Adrianus Big John Jan 13, 1888 May 25, 1961 Edna Rachel Stout Sep 14, 1940

3 M Theodorus Hendrikus Marinus Ted May 8, 1889 Dec 29, 1958 Julia H. Tipping

4 F Maria Dingena Elisabeth Aug 23, 1890 In Holland

5 M Antonius Engelbertus Gregorius Tony Aug 18, 1892 May 23, 1935 Edma Racje; Stpit Apr 27, 1918

6 M Hendrikus Domitianus Donatus Henry May 7, 1894 Feb 21, 1929 Marie Peters Nov 16, 1922

7 M Crijfogonus Ambrosius Martinus Martin Dec 7, 1895 Jan 17, 1955 Ludmilla Rothemer Oct 12, 1920

8 M Johannes Thelesphorus Jonny or Jack Jan 4, 1898 Jun 4, 1956
Anna Van Den
Heuvel

Jun 20, 1922

Note: Peter, Johannes, Theodorus and Maria were all born in Middelbeers, Noord Brabant, Netherlands. 

Note: Antonius, Hendrikus, Crijfogonus and Johannis were all born in Oostelbeers, Noord Brabant, Netherlands.  

Note: In her book, Tears & Joy, Josephine Reinhold said that Cornelius and Jacoba Van Laarhoven had 13 children, but this is probably incorrect based
on Cornelius Van Laarhoven’s letter describing his family tree, Ad Laarhoven’s research and LaVerne (Van Laarhoven) Zastrow’s research.

________________
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The Cornelius Van Laarhoven Family Inmigrates To The United States

On March 11, 1911, Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven, age 23 and Antonius Engelbertus Gregorius Van
Laarhoven, age 18 left for the United States from Rotterdam, Netherlands on the vessel Potsdam of the Holland Amer-
ica Line. They arrived at the Port of New York, New York on March 21, 1911, although Joannes’ Petition for Natural-
ization filed in Phillips County, Montana indicates that he arrived on the vessel, Rotterdam. Their last foreign residence
was Stratum, Netherlands. There were 668 passengers on the Potsdam when it arrived in the Port of New York on March
21, 1911. According to the Potsdam’s manifest, Antonius and Johannes Van Laarhoven paid for their passage themselves
and travelled in steerage. They each had $40 in their pocket when they arrived, and a ticket to their final destination iden-
tified as Kimberly, Wisc., although clearly written, the name of the friend or relative is difficult to make out. The man-
ifest also gives their descriptions and place of birth.

It seems Johannes and Antonius were the first Van Laarhoven family members to arrive in the United States in 1911.
They arrived seven months ahead of their parents and three youngest brothers, and four months ahead of their two other
brothers. Quite possibly they made arrangements for the rest of the Van Laarhoven family in anticipation of their arrival.
In all, nine family members immigrated in 1911. They included Johannes and Antonius, their five brothers and both of
their parents.

On  July 1, 1911, Petrus Antonius Johannes Van Laarhoven, age 24 and Theodorus Hendrikus Marinus Van Laarhoven,
age 22 left for the United States from Rotterdam, Netherlands. They arrived on July 10, 1911 at the Port of New York
on the vessel Nieuw Amsterdam of the Holland America Line. Their last foreign residence was Stratum, Netherlands.
There were 692 passengers on the Nieuw Amsterdam when it arrived in the Port of New York on July 10, 1911. Ac-
cording to the Nieuw Amsterdam’s manifest, Peter and Theodorus paid for their passage themselves and travelled in steer-
age. They each had $16 in their pocket when they arrived, and a ticket to their final destination identified as Kimberly,
Wisc. The manifest says they were going to meet family described as “brother L G van Laarhoven.”  The manifest also
gives their description and their place of birth.

3 The Statue of Liberty-Ellis Island Foundation, Inc.’s website: http://www.ellisisland.org, Antonius Van Laarhoven and Johannes Van Laarhoven
Mar 21, 1911, Rotterdam, Holland - Ln 0024, Ln 0025, p. 0081. 

4 The Statue of Liberty-Ellis Island Foundation, Inc.’s website: http://www.ellisisland.org, Peter Van Laarhoven and Theodorus Van Laarhoven,
Jul 10, 1911, Rotterdam, Holland - Ln 0017, Ln 0018, p. 0168. 

Passenger Records For The Potsdam, Holland3

Arrival March 21, 1911 At The Port of New York
First Name: Antonius 
Last Name: van Laarhoven 
Ethnicity: Holland, Dutch 
Last Place of Residence: Stralum, Holland 
Date of Arrival: Mar 21, 1911 
Age at Arrival:  18y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Potsdam 
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0024 

First Name: Johannes 
Last Name: van Laarhoven 
Ethnicity: Holland, Dutch 
Last Place of Residence: Stralum, Holland 
Date of Arrival: Mar 21, 1911 
Age at Arrival:  23y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Potsdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0025 

Passenger Records For the Nieuw Amsterdam, Holland4

Arrival July 10, 1911 At The Port of New York
First Name: Peter 
Last Name: Van Laarhoven 
Ethnicity: Holland, Dutch 
Last Place of Residence: Straterm, Holland 
Date of Arrival: Jul 10, 1911 
Age at Arrival:  24y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Nieuw Amsterdam 
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0017 

First Name: Theodorus 
Last Name: Van Laarhoven 
Ethnicity: Holland, Dutch 
Last Place of Residence: Straterm, Holland 
Date of Arrival: Jul 10, 1911 
Age at Arrival:  22y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Nieuw Amsterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0018 

________________



On September 30, 1911, Cornelius and Jacoba Van Laarhoven, ages 47 and 49, respectively and their sons, Hendrikus
Domitianus Donatus, age 17, Crijfogonus Ambrosius Martinus, age 15 and Johannes Thelesphorus, age 9 left for the
United States from Rotterdam, Netherlands. They arrived on October 10, 1911 at the Port of New York on the vessel
Rotterdam of the Holland America Line. La Verne (Van Laarhoven) Zastrow wrote in her sketch entitled “Where Our
Roots Were Transplanted” that her father, Crijfogonus Ambrosius Martinus, had a rash on his body, which she said was
no doubt hives from a case of nerves.  Crijfogonus Ambrosius Martinus was kept on Ellis Island for 24 hour observa-
tion before his family could bring him on to the mainland. La Verne’s brother, Bill Van Laarhoven, wrote in a letter to
their mother that his father, Crijfogonus Ambrosius Martinus, was not expected to live on the trip but somehow he
reached America in pretty good shape and became healthy over the years.

On October 11, 1911, when the Rotterdam arrived in the Port of New York, there were 1,188 passengers on the Rotter-
dam according to its manifest. Cornelius paid for his family’s passage himself and they travelled in steerage.  Cornelius
had $30 in his pocket when he arrived, and a ticket to his final destination identified as Bosc 36, Kimberly, Wisc. The
manifest says Cornelius and family were going to meet family described as “sons v. Laarhoven brothers.” The manifest
shows an arrow pointing from Cornelius with a notation that cannot be made out, although clearly visible. The manifest
also gives a description of each family member and their place of birth.

Apparently, Cornelius Van Laarhoven moved or travelled to Malta, Phillips County, Montana as early as October 11,
1911, one day after arriving at the Port of New York from Holland. Cornelius filed a Petition for Naturalization, No. 164,
in the District Court of Phillips County, Malta, Montana on October 11, 1916. His Petition was denied because he did
not meet the five year residency requirement at the time he filed the Petition. It is hard to understand how Cornelius could
have travelled to Malta, Montana from New York in one day to file the Petition, even if his sons, Antonius or Johannes,
had previously travelled to Malta or had the Petition prepared by mail, but Cornelius swore under oath on his Petition
for Naturalization that “I made a petition for citizenship to the Dist Court of Phillips Co at Malta Mont, on the 11 day
of October, anno Domini 1911, and the said petition was denied by the said Court for the following reasons and causes,
to wit am making new petition for _____ for five years residence had not expired and the cause of such denial has since
been cured or removed.” The handwritten text appears to be Cornelius’ handwriting.

5 The Statue of Liberty-Ellis Island Foundation, Inc.’s website: http://www.ellisisland.org, Corneus v Laarhoven, Jacoba, Laarhoven, Hendri-
cus Laarhoven, Martimus Laarhoven, and Johannes Laarhoven Oct 10, 1911, Rotterdam, Holland - Ln 0005, Ln 0006, Ln 0007, Ln 0008, Ln 0009, p. 0610. 
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Passenger Records For the Rotterdam, Holland5

Arrival October 10, 1911 At The Port of New York
First Name: Corneus 
Last Name: v Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  47y    Gender:  M    Marital Status:  M   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0005 

First Name: Jacoba 
Last Name: Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  49y    Gender:  F    Marital Status:  M   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0006 

First Name: Hendricus 
Last Name: Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  17y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0007 

First Name: Martimus 
Last Name: Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  15y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0008 

First Name: Johannes 
Last Name: Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  9y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0009 

________________
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JOHANNES GODEFRIEDUS ADRIANUS VAN LAARHOVEN’S IMMIGRATION DOCUMENTS
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THEODORUS HENDRICUS MARINUS VAN LAARHOVEN’S IMMIGRATION DOCUMENTS
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CORNELIUS VAN LAARHOVEN’S IMMIGRATION DOCUMENTS
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Declarations Of Intent To Become United States Citizens

Cornelius and his family, including adult sons lived in Outagamie County, Wisconsin prior to their departure for Malta,
Montana. After immigrating to the United States, Petrus Antonius Johannes and Johannes Godefriedus Adrianus Van
Laarhoven lived in Combine Locks, Wisconsin. Theodorus Hendrikus Marinus lived in Appleton, Wisconsin. Cornelius
and Jacoba Van Laarhoven and their minor children settled in Kimberly, Wisconsin, although Martin Van Laarhoven’s
obituary says De Pere. De Pere is located in Brown County and Kimberly is located in Outagamie County. The cities
are very close to each other despite being in different counties.  

After immigrating, Cornelius and his adult sons worked as laborers, except for Theodures who worked as a baker. It is
not known whether Cornelius’ two youngest sons, Crijfogonus Ambrosius Martinus and Johannes Thelesphorus worked
or went to school. Also, it is not known what Theodorus Hendrikus Marinus was doing.

On May 31, 1912, Cornelius Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No. 213, to become a United States cit-
izen in the Circuit Court of Outagamie County, Kimberly, Wisconsin. His Declaration indicates that Cornelius was born
in Liemuda, Netherlands on August 14, 1864 and emigrated to the United States from Rotterdam, Netherlands. He ar-
rived in the United States on October 10, 1911at the Port of New York, New York on board the vessel Rotterdam. Cor-
nelius’s  last foreign residence was Stratum, Netherlands, he worked as a laborer, resided at Combined Locks, Outagamie
County, Wisconsin, and was 47 years old. In his Declaration he described himself as white, medium complexion with
blue eyes and brown hair, 5 foot, 9 inches tall and weighed 175 pounds. Jacoba, Crijfogonus Ambrosius Martinus and
Johannes Thelesphorus were covered by Cornelius’ Declaration of Intent, although they are not mentioned in it.

On June 5, 1912, Petrus Antonius Johannes Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No 214, to become a Un-
tied States citizen in Appleton at the Circuit Court of Outagamie County. His Declaration indicates that his name was
Peter Antonius Johannus Van Laarhoven and that he was a 25 years old laborer born July 14, 1886 in Middelbeers,
Netherlands. He immigrated to the United States from Rotterdam, Netherlands and arrived at the Port of New York on
July 10, 1911 on board the vessel New Amsterdam. He described himself as white, medium complexion, black hair, hazel
eyes, 5 feet, 7 inches tall and weighed 159 pounds. His last foreign residence was Stratum, Netherlands. At the time that
he filed his Declaration, he resided at Combined Locks, Outagamie County, Wisconsin. Petrus must have met Cather-
ine Van Lyssel, his wife to be, while living in Combined Locks. Catherine was from DePere, Wisconsin.  

On June 5, 1912, Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No. 215, to become
a United States citizen in the Circuit Court of Outagamie County, Wisconsin, although his Petition for Naturalization is
filed in Phillips County, Montana. His Petition for Naturalization indicates that he declared his intention to become a
United States citizen in Appleton, Wisconsin in the Circuit Court of Outagamie County. His Declaration indicates that
he was born May 7, 1894 in Oostelbeers, Netherlands, immigrated to the United States from Rotterdam, Netherlands on
board the vessel, Rotterdam, and arrived at the Port of New York, New York on October 10, 1911. His Declaration in-
dicates that Henrikus was an 18 year old laborer who lived in Combined Locks, Outagamie County, Wisconsin. In his
Declaration, Hendrikus described himself as white with a medium complexion, 5 foot, 11 inches tall weighed 156 pounds
with black hair and brown eyes.

On June 5, 1912, Theodorus Hendricus Marinus Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No. 216, to become
a United States citizen in the Circuit Court of Outagamie County, Wisconsin. His Petition for Naturalization is filed in
Phillips County, Montana. It indicates that he declared his intention to become a United States citizen in Appleton, Wis-
consin in the Circuit Court of Outagamie County. His Declaration indicates that he was born on May 8, 1889 in Mid-
delbeers, Netherlands, immigrated to the United States from Rotterdam, Netherlands on board the vessel New Amsterdam
and arrived at the port of New York, New York on July 10, 1911. His last foreign residence was Stratum, Netherlands.
His Declaration identifies him as a 23 year old baker. His address is listed as 740 College Ave., Appleton, Wisconsin.
He  described himself as white with a medium complexion, 5 feet, 6 inches tall and weighed 150 pounds with dark-brown
hair and hazel eyes.
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On June 5, 1912, Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No. 217, to become
a Untied States citizen in the Circuit Court of Outagamie County, Wisconsin. It indicates that he declared his intention
to become a United States citizen in Appleton, Wisconsin in the Circuit Court of Outagamie County. His Declaration
indicates that he was born January 13, 1888 in Middelbeers, Netherlands. He immigrated to the United States from Rot-
terdam, Netherlands on board the vessel Potsdam and arrived at the Port of New York, New York on March 21, 1911.
His Petition for Naturalization is filed in Phillips County, Montana and indicates that he arrived on board the vessel, Rot-
terdam. His last foreign residence was Stratum, Netherlands. His Declaration indicates that he was a 24 year old laborer
who lived at Combined Locks, Outagamie County, Wisconsin. He described himself as white with a medium complex-
ion, 5 feet, 9 inches tall, and weighing 164 pounds with black hair and hazel eyes.

It is not know if Antonius Engelbertus Gregorius filed a Declaration of Intent.
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Homestead Act

Thomas Barnett6 wrote about President Lincoln’s proposed legislation that was passed during his first years in office. 

Perhaps the most important bill was the Homestead Act, which, as Carl Sandburg described, gave a free
farm to “any man who wanted to put a plough to unbroken soil.” He did not even have to be a citizen
but could be a brand-new immigrant who had but to express a desire to become a citizen eventually, and
who could manage the $10 fee. The only restrictions were put on those who had ever borne arms against
the United States, meaning Confederate soldiers. After the war, Union soldiers could count their time
in service against the residency requirements. On the far side of those meager requirements stood title
to 160 acres. As a wartime measure, this was beyond brilliant, for not only did it immediately attract tens
of thousands of British, Irish, German, and Scandinavian immigrants to the American West (“What a
good new country where they give away farms!”), but it also boosted the nation’s food supply while a
significant portion of its normal agricultural workforce was otherwise employed. Between 1862 and
1890, the U.S. added 32 million people to its population. One out of every sixteen of those people set-
tled on farms through the Homestead Act. According to the U.S. Archives, “By 1934, over 1.6 million
homestead applications were processed and more than 270 million acres- 10 percent of all U.S. lands—
passed into the hands of individuals.”

[

6 Thomas Barnett, Great Powers, America and the World After Bush (New York: G.P. Putnam’s Sons, 2009), p. 97.
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Homestead Claims In Montana And American Citizenship

Cornelius Van Laarhoven and his family (probablly including his all his adult sons) were in Malta, Montana as early as
the spring of 1913, certainly by May 1, 1914. Reuben J. McCreary, a witness who provided testimony in support of Cor-
nelius’ homestead claim, said he knew Cornelius and the land (Cornelius’ homestead in Malta, Montana) since the spring
of 1913. Cornelius, Petrus Antonius Johannes, Johannes Godefriedus Adrianus, Theodorus Hendrikus Marinus and Hen-
drikus Domitianus Donatus all indicated in their Petitions for Naturalization that they had resided continuely in Mon-
tana for at least one year prior to filing their Petitions on May 1, 1914 and all indicated they were farmers. Jacoba,
Crijfogonus Ambrosius Martinus, and Johannes Thelesphorus were included in Cornelius’ Petition. It is not know if
Antonius Engelbertus Gregorius resided in Montana from at least May 1, 1914, but presumably he did if his entire fam-
ily was in Montana. His military record indicates that he enlisted in the Army on May 4, 1918 at Malta, Montana. At the
time he enlisted, Antonius was 25 years and 9 months old and a teamster by occupation. 

On November 9, 1914, Cornelius and his family first established their ac-
tual residence on their homestead. In November 1914, Cornelius built
their house on the homestead. The house was 32 by 26 feet. It was built
of lumber and cost $200. Cornelius testified at that point his family con-
sisted of his wife and two minor children. When Cornelius established
their residence on their homestead, Cornelius was 50 and Jacoba was 52.

On December 9, 1914, Cornelius filed his homestead claim for 160 acres
with the Department of The Interior, U.S. Land Office, Glasgow, Mon-
tana.  At the time, he was a resident of Malta, Valley County, Montana and
did not leave for three years. Later, Malta became part of Phillips County.
The homestead claim was a three year claim. The land had chocolate loam
soil. 100 of the 160 acres were cultivable. None of the 160 acres had tim-
ber on them. There was no indication that the land contained coal, salines
or minerals of any kind.

During 1915, Cornelius broke 5 acres on his homestead and seeded 5 acres to oats of which he harvested 80 bushel.

On April 21, 1915, Petrus Antonius Johannes Van Laarhoven file a three
year homestead claim to 160 acres. At the time he filed, Petrus was sin-
gle and 21 years old. His post-office address was Box 145, Malta, Valley
County Montana. On October 15, 1915, Petrus first established actual res-
idence on the land. During the month of October, he built a house 10 by
12 feet out of lumber at a cost of $75.

During 1916, Cornelius broke 20 acres and seeded 25 acres to garden and
oats of which he harvested 200 bushel. On June 12, 1916, the District
Court Clerk asked the Commissioner of Naturalization to request the Land
Office to return Cornelius’ Declaration of Intention to the Court. On June
23, 1916, the U.S. Department of Labor, Bureau of Naturalization wrote
to the Commissioner of Department of the Interior, General Land Office
and asked the Land Office to send Cornelius’ Declaration of Intent to the
District Court Clerk. On June 29, 1916, the General Land Office sent Cor-
nelius’ Declaration of Intent to the Court.
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LINE SHACK ON THE MONTANA PRAIRIE

MARTIN VAN LAARHOVEN (COWBOY) PLAYING A VIOLIN.
PICTURE TAKEN BEFORE HE WAS MARRIED.

MARTIN VAN LAARHOVEN (THE COWBOY) ON HIS HORSE, FRANK

READY TO ROUND-UP OR BRAND CATTLE ON THE RANGE IN MONTANA.

LINE SHACK ON THE MONTANA PRAIRIE

USED FOR SHELTER, COOKING AND SLEEPING.
MARTIN VAN LAARHOVEN AND UNKNOWN COWBOY IN HOUSE.

LINE SHACK ON THE MONTANA PRAIRIE

COWBOYS L TO R: MARTIN VAN LAARHOVEN.
OTHER PERSON IS UNKNOWN.

UNKNOWN COWBOY ON THE MONTANA PRAIRIE

PROBABLY MARTIN VAN LAARHOVEN.

MARTIN VAN LAARHOVEN (THE COWBOY) ON THE RANGE IN MONTANA

MARTIN VAN LAARHOVEN (THE COWBOY)
PICTURE POSTCARD MARTIN VAN LAARHOVEN SENT TO HIS FATHER,
CORNELIUS VAN LAARHOVEN, IN LITTLE BLACK, WISCONSIN IN 1916.
MARTIN WRITES, “THIS IS MY PHOTOGRAPH TAKEN IN 1916.” MARTIN

WRITES, “[H]ERE WITH I LET YOU KNOW IS HOTEL ARRIVED AT HARB P. O.
MONTANA AM WELL GREETINGS. YOUR SON MARTIN VAN LAARHOVEN.”

THE BUILDINGS SHOWN IN THE PICTURES ON THIS PAGE ARE PROB-
ABLLY IMPROVEMENTS TO CORNELIUS, HENDRIKUS OR PETRUS’ VAN

LAARHOVEN’S HOMESTEADS, NOT LINE SHACKS AS NOTED IN THE

PICTURE CAPTIONS.
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On July 10, 1916, Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven filed his 320
acre three year homestead claim. He made his homestead entry on August 10,
1917. He was 22 years old and single. He established his first actual residence on
his homestead on September 10, 1916 and built his house / shack 18 by 24 feet of
boards on the same day. He lived on the homestead from September 1, 1916
through April 16, 1917. 

Hendrikus left the homestead to work for three months and returned on October
1, 1917. He left the homestead on April 1, 1918 for the purpose of performing
farm labor elsewhere, but said he stayed on the homestead until April 15, 1918
when he got ready to enter the Army. In June 1918, Hendrikus wrote to the Land
Office, Glasgow, Montana saying, “I have joined the colors and wish an indefi-
nite leave of absence” from his homestead. Hendrikus said, he was drafted into the
Army on May  24, 1918, “went across and returned and was discharged on April
30, 1919,” and got back to the homestead on April 30, 1919.  He left again and did
not return until April 1, 1920 saying to the Land Office that he, “was east visiting
my people.” 

On October 11, 1916, Petrus Antonius Johannes Van Laarhoven filed his Petition
for Naturalization with the District County Court, Phillips County, Montana. The
name on the Petition is Peter Antonius Johannes Van Laarhoven. Peter declared
in his Petition that he was born July 14, 1886 at Middlebeers, Holland, emigrated
to the United States from Rotterdam on July 1, 1911 and arrived at the port of
New York on July 10, 1911 on board the vessel Amsterdam. He declared that he
was not married and had no children. He identified his occupation as farmer and
his place of residence as Malt, Montana. His Petition indicates that he could speak
English. His Petition further indicates that he was in Montana for at least one year
prior to filing his Petition on May 1, 1914, and that he had resided in the United
States (since July 10, 1911) for at least five years prior to filing his Petition. Peter
Van Laarhoven became a United States citizen on December 19, 1917 by order of
the Circuit Court, Phillips County, Montana, Certificate of Naturalization, No.
783384.

On October 11, 1916, Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven filed his
Petition for Naturalization with the District Count Court, Phillips County, Mon-
tana, No. 125, Vol. 2. The name on the Petition is Johannes Godefriedus Adrianus
Van Laarhoven. He declared in his Petition that he was born January 13, 1888 at
Middlebeers, Holland, emigrated to the United States from Rotterdam on March

11, 1911 and arrived at the port of New York on March 21, 1911 on board the vessel Rotterdam. He declared that he was
not married and had no children. The Petition indicates that Johannes was a farmer and his residence was Malta, Mon-
tana where he resided for at least five years prior to filing his Petition. Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven
became a United States citizen on December 19, 1917 by order of the Circuit Court, Phillips County, Montana, Certifi-
cate of Naturalization, No. 783385.

On October 11, 1916, Theodorus Hendricus Marinus Van Laarhoven filed his Petition For Naturalization with the Dis-
trict Court, Phillips County, Montana. The name on the Petition is Theodorus Hendricus Marinus Van Laarhoven. His
Petition indicates that Theodorus was born May 8, 1889 at Middlebeers, Holland, emigrated to the United States from
Rotterdam on July 1, 1911 and arrived at the port of New York on July 10, 1911 on board the vessel Amsterdam. His
Petition indicates that he was not married and had no children. The Petition that he could speak English and that he was
a farmer living in Malta, Montana for at least one year prior to filing his Petition on May 1, 1914, and that he had resided
in the United States (since July 10, 1911) for at least five years prior to filing his Petition. Theodorus Hendricus Mari-
nus Van became a citizen of the United States December 19, 1917 by order of the Circuit Court, Phillips County, Mon-
tana, Certificate of Naturalization Certificate, No. 783386.
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On October 11, 1916, Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven filed his first Petition For Naturalization with the
District Court in Phillips County, Malta, Montana. His Petition was denied because he did not meet the five year resi-
dency requirement in the United States. On July 6, 1917, Hendrikus filed his second Petition For Naturalization, No. 180,
with the Court in Phillips County, Malta, Montana. The name on the Petition is Hendrikus Domitianus Donatus Van
Laarhoven. He declared in his Petition that he was born May 7, 1984 at Ostellbeers, Netherlands, emigrated to the United
States from Rotterdam on September 31, 1911 and arrived at the port of New York on October 10, 1911 on board the
vessel Rotterdam. His Petition also indicates that he could speak English. His Petition further indicates that he was in
Montana for at least one year prior to filing his Petition on May 1, 1914, and that he had resided in the United States (since
October 10, 1911) for at least five years prior to filing his Petition. His Petition shows that he was a farmer living in Malta
Montana, not married and had no children. However, on March 13, 1920, in a hearing in open court, the Court found
that Hendrikus was naturalized in the United States Army so his second Petition For Naturalization was dismissed.

On July 27, 1918, Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven became a United States citizen in the Superior Court
of California, Camp Kearny, San Diego County, California. The name on his Certificate of Naturalization, No. 1062713,
is Henry Van Laarhoven. His Certificate describes Hendrikus as single, 24 years of age, 6 feet tall, white with a ruddy
complexion, blue eyes and black hair. He had a cut scar, a half inch long on his right hand at the base of his index fin-
ger.

In June 1918, Hendrikus sent a letter to the US Land Office, Glasgow informing the government that he join the mili-
tary and requesting an indefinite absence from his homestead. On June 30, 1919, he wrote the Glasgow land office to
find out if he needed to break any more land since he heard while serving in France that a soldier did not have to break
any more land on a homestead after the solider left the Army. Hendrikus explained to the Glasgow land office that he
would have to borrow money before he could break more land. On July 18, 1919, the Glasgow land office replied to Hen-
drikus’ request for information citing Circular Nos. 646, 541 and 564. The land office went on to explain that the Sec-
retary of the Interior was authorized to reduce the cultivation requirements.

After receiving the land office’s July  18, 1919 response, Hendrikus filed a Application For Reduction Of The Requested
Area Of Cultivation on October 14, 1919. The content of his Application was consistent with the content of his Petition
for Designation dated September 19, 1916. His Application was recommended for approval on July 20, 1920 and ap-
proved  July 29, 1920. The approval required Hendrikus to keep his 5 acres under cultivation, but allowed the remain-
der of the land to be used for grazing.  He was required to show the number and kind of stock grazed, for what periods
they grazed, by whom they were owned, and if not owned by Hendrikus, then what compensation he received for graz-
ing privileges.

On May 7, 1917, Cornelius Van Laarhoven filed a second Petition for Naturalization, No. 164, with the 17th District Court,
Phillips County, Montana. The name on the Petition is Cornelius Van Laarhoven. Cornelius declared in his Petition that
his residence was Malta, Montana, his occupation was farmer, he was born August 14, 1864 in Liempde, Holland, he
emigrated to the United States from Rotterdam, Holland on or about September 30, 1911 on board the vessel Rotterdam
and arrived at the Port of New York on October 10, 1911. He declared that he was married to Jacoba, age 54, and that
Jacoba was born in Holland, but resided at Malta, Montana.  In the Petition, he declared his intent to become a United
States citizen at Kimberly, Wisconsin on May 31, 1912. He declared that he had children and identified Martinus, born
December 7, 1895 in Holland, but residing in Malta, Montana; and Johanus, born November 10, 1901 in Holland, but
residing in Malta, Montana. His Petition indicates that he, his wife and his two sons could speak English. He declared
that he had continuously resided in the United States for five years immediately preceding the date of his Petition com-
mencing October 10, 1911 and in the State of Montana, being a resident within the State at least one year starting from
May 1, 1914. Cornelius Van Laarhoven’s wife (Jacoba) and his two sons (Martinus and Johanus) became citizens of the
United States at Malta, Montana on December 19, 1917 by order of the District Court, Phillips County, Montana, Cer-
tificate of Naturalization Certificate, No. 783387.

During 1917, Cornelius broke 35 acres on his homestead and seeded 40 acres to flax and oats of which he harvested 150
bushel.
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On January 24, 1919, Antonius Engelbertus Gregorius Van Laarhoven became a United States citizen at Camp Lee,
Prince George County, Virginia. At the time, Antonius was station at Headquarters, 155th Depot Brigade, Camp Lee, Vir-
ginia. He filed his Petition for Naturalization, Petition Volume 15, Number 3428, with the Circuit Court of Prince George
County, Virginia. Antonius’ Certificate of Naturalization, No. 1139817 describes him as age 27, 5 foot, 9 inches tall,
white with a ruddy complexion, gray eyes, brown hair and a scar of 1/8” over his left eye, R.M. left shoulder. The name
on his Certificate of Naturalization is Tony Van Laarhoven. The Certificate also indicates Tony was married to Edna Van
Laarhoven.

Johannes Godefriedus Adrianus, Theodorus Hendrikus Marinus, Antonius Engelbertus Gregorius, Crijfogonus Ambro-
sius Martinus, and Johannes Thelesphorus did not file homestead claims, or at least no information was found indicat-
ing that they filed. It is difficult to know whether they worked on their father or brothers’ homesteads. Presumably, the
two youngest boys worked on their father’s homestead until they reached the age of majority. Johannes and Theodorus
said in their Petitions for Naturalization that they were farmers. Antonius’ occupation was identified as a teamster when
he joined the military.

In a letter to his mother (Ludmilla Van Laarhoven), Bill Van Laarhoven wrote about stories that his father (Martin Van
Laarhoven - Martin’s Dutch name was Crijfogonus Ambrosius Martinus) told him about his life in Montana while Bill
was growing up. Bill wrote:7

Most of the experiences he [Martin Van Laarhoven] told us about was what happened to him after he
reached this country. There was a lull of a few years until the family went west into the Montana area
where he and his brother or brothers became cowboys and herded and broke wild horses. Apparently,
it was at this time when my Grandfather and Grandmother settled down at the farm next to yours in Lit-
tle Black. Pa was still in Montana bucking Broncos. Or was it at this time that he joined the fishing
boats to Alaska. We’ll talk about both. [Information Added].

He told us of the awful trips to Nome, Alaska with the smelly fishing boats. The reason for the awful
smell was that when the boat would tilted because of high waves some of the runoff oils and slime of
the fish would get into the engines and the heat of the engines would cause a burnt fish odor that he could
not stand. I know he didn’t like the smell or taste of fish all his life although he liked to fish. He told us
of Puget Sound off Seattle and of Nome and Ketchekan, Alaska.  He talked of these cities as if he missed
them. They were good stories.

I guess he was good as a cowboy because he proved it to me many times when I was a little boy. He
would say, “A Willie, run like hell” and I did because I knew what was coming. He would swing that
lariat over his head and let it go at my running legs. He never missed and I would go down into the dirt
right now and it hurt. He would roll with laughter and I would get mad for a little while so whenever I
saw him mess around with the trip rope for the fork on the hay carriage in the hay loft, I would try to
make myself as scarce as could be. He had to try his hand at roping. I remember him roping a porcu-
pine out of a tree once and it was not an ordinary tree. It was a full balsam.

I guess he was pretty good with a 6 shooter. He told us how he would shoot prairie dogs and snakes rid-
ing on his horse at a pretty good clip. I found out later when I found this old gun and old ammunition
that it was only a five shooter.

7 William (Bill) Van Laarhoven’s letters to his mother, Ludmilla (Rothamer) Van Laarhoven, n.d., p. 2.
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Bill wrote:8

It was out in the Montana area that he got into a serious accident. Apparently he had roped a horse, cor-
rect me if I am wrong, and this horse kicked high enough that it kicked him right off his horse. What
was bad was that the horses hoof landed smack dab in his face. This imprint of the horses hoof stayed
with him the rest of his life. I understand that his nose was HANGING LOOSE ON HIS FACE and that
he had to have this sewed on plus much of his face. The story I was told that a hole had to be drilled
through his eye socket next to his nose and this is where his sinuses drained the rest of his life. I know
he had to keep a constant watch with his handkerchief to keep this area of his eye clean. A good job must
have been done by this doctor because even though so much of his face was crushed, he turned out to
be a very handsome man. 

Bill wrote:9

Back to getting Pa back to Medford. This must have been an experience Medford will never forget until
all the old timers have died off. Pa and his brothers must have packed up a couple trainload of wild
western horses and when they got to Medford the train stopped downtown and Pa and his brothers open
the rail cars and left all these wild horses out and herded them down Main Street and down to the farm
in Little Black. The businessmen have told me while I was working at the drugstore that the people ran
for their lives. If there was a culvert handy they dove in it to get out of the way of the horses. This did-
n’t seem to bother the Van Laarhoven boys because they had the situation in control. However the
townspeople weren’t aware of this. I’d have liked to see this.

8 William (Bill) Van Laarhoven’s letters to his mother, Ludmilla (Rothamer) Van Laarhoven, n.d., p. 2.
9 William (Bill) Van Laarhoven’s letters to his mother, Ludmilla (Rothamer) Van Laarhoven, n.d., p. 2.
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Final Proofs Supporting Homestead Claims And Military Service

On February  6, 1918, Cornelius filed his Notice of Intention to Make Final Proof for his three year homestead claim in
the District Court at Malta, Montana on March 30, 1918. Cornelius’ prove-up was suspended because his final natural-
ization papers were not filed with the Court and the suspension was mailed to Cornelius on March 2, 1918. 

Cornelius filed the final paperwork to prove-up his homestead claim on April 1, 1918. The paperwork consisted of var-
ious documents including a Final Affidavit Required of Homestead Claimants dated March 30, 1918; Final Proof, Tes-
timony of Claimant dated March 30, 1918; Notice For Publication dated March 30, 1918, Final Proof, Testimony of
Witness (Guy Morris) dated March 30, 1918 and Final Proof, Testimony of Witness (Ruben McCreary) dated March 30,
1918. Although the April 1, 1918 filing was suspended, Cornelius’ Certificate of Naturalization was received on April
3, 1918 and his Final Certificate of Homestead was prepared and signed by Department of the Interior. The Final Cer-
tificate was posted June 7, 1918 and approved January 11, 1919. Cornelius’ Homestead Entry and Patent Record was
issued February 19, 1919 and filed for record on September 2, 1922.

From November 9, 1914, the date Cornelius and his family first estab-
lished their actual residence on his homestead through April 1, 1918, the
date Cornelius filed his Final Proof  to establish a claim to his homestead,
Cornelius built a house 32 by 26 feet of lumber at a cost of $200, built a
barn 32 by 28 feet of lumber at a cost of $150, built a cow barn 18 by 16
feet probablly of lumber at a cost of $60, built 2 1/2 miles of fence at a
cost of $150 and broke 60 of his 160 acres at a cost of $300. He and his
family were never absent from their homestead from the date they estab-
lished residency, although see the 1916 post card sent by Martin to his fa-
ther in Little Black, Wisconsin. Clearly Cornelius could not have been
continuously on his farm if he was in Little Black, Wisconsin in 1916.
Cornelius’ family consisted of himself, his wife and two minor children.
He never sold or agree to sell any portion of the homestead, he did not op-
tion, mortgage or agree to option or mortage or convey the homestead or
any part of it, and he did not have personal property of any kind elsewhere
than on his homestead claim.

Antonius Engelbertus Gregorius Van Laarhoven enlisted in the United
States Army at Malta, Montana on May 4, 1918.  Antonius Antonius went
by the name Tony after immigrating to the United States. Tony Van
Laarhoven is the name shown on his military documents. At the time he
enlisted, Antonius was 25 years and 9 months old and a teamster by oc-
cupation. He was described as 5 foot, 9 inches tall, ruddy complexion with
gray eyes and brown hair. He served with the 2nd Co. 3rd Battalion, 164th

D.B. Antonius was a  noncommissioned officer. His service number was
2707302, his rank was Musician 2nd class and he was authorized to wear
one silver war service chevron.

Henry was drafted into the United States Army at Malta, Montana on May 24, 1918. His service number was 2786242.
He served as a Bugler in Company H, 157th Infantry. When he was drafted, he was a 24 years old farmer. He was de-
scribed as 6 feet tall, medium complexion with black hair and blue eyes.

Petrus filed his Notice of Intention To Make Final Proof in support of his homestead on April 25, 1918. In his prove-up,
he said he was absent from his homestead leaving May 15, 1916 and returning October 10, 1916, leaving June 7, 1917
and returning August 28, 1917. Petrus said he was 31 years old and married with one child. He married Catherine Van
Lyssel on August 21, 1917 in DePere, Wisconsin. The child’s (Cornelius John Van Laarhoven) birth certificate indicates
the child was born in Malta, Montana on May 30, 1918. The child’s birth and death certificates indicate Petrus’ wife was
Katheryn Van Lyssel.  Petrus’ family made continuous residence on their homestead from August 28, 1917 onward. He
had no personal property of any kind elsewhere than on his homestead. One can only imagine what Petrus and his wife’s
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life must have been like living with a child in a 10 by 12 foot house on a claim with no amenities.

Petrus’ homestead had chocolate loam soil. 120 of the 160 acres were cultivable. There was no timber on the homestead.
In 1916, he broke 3 acres and seeded 3 acres to corn which he cut for feed. In 1917, Petrus broke 8 acres and seed all to
corn which he cut for feed. In 1918, he broke 9 acres and seeded 10 acres to flax and 10 acres to corn. It cost Petrus $130
to break 20 acres. Petrus built a house 10 by 12 feet of  lumber at a cost of $75. He built a grainery 10 by 12 feet of lum-
ber at a cost of $80. He installed a 15 foot well at a cost of $25 and built 1 1/2 mile of wire fence at a cost of $80. Petrus
explained that he had a $50 mortgage on his homestead to secure payment on money borrowed to buy seed and to pay
the balance on breaking land.

Petrus’ Final Proof was rejected as premature on June 19, 1918. He filed a reply on July 23, 1918 detailing time spent
on and away from his homestead, including submitting a statement signed by two witnesses. Apparently, he was suc-
cessful in his arguments since his Final Certificate for homestead was issued on July 23, 1918 and approved on June 26,
1919. The Final Certificate was filed for record on September 3, 1918. Petrus’ Homestead Patent was issued July 18, 1919
and filed for record on September 15, 1936.

Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven was inducted into the United States Army on June 23, 1918 at Phillips
County, Montana to serve for the period of the emergency. He was a private in Company F, 306th Infantry, U.S. Army.
He also served in Company L, 158th Infantry, U.S. Army. He sailed from the United States on August 11, 1918 and
served in France. His transcript of service record indicates under battle, engagements, expeditions that he was involved
in the Foret-d' Argonne sector and Merrse Agonne. He was not wounded and received no decorations, service medals,
citations or awards. He returned to the United States on April 25, 1919 and was honorably discharged on May 22, 1919
by reason of demobilization. Upon discharge, his character was described as excellent.

Crijfogonus Ambrosius Martinus Van Laarhoven was inducted into the service on June 24, 1918 by the Local Board for
Phillips County, State of Montana. He was discharged from the draft for domestic service on June 28, 1918 by Brigadier
General Burr at Camp Lewis, American Lake, Wash and his discharge was approved June 1, 1920. The name on the dis-
charge papers is Martin, not Crijfogonus Ambrosius Martinus. Apparently, Martin did not physically enter military serv-
ice given the four day duration of service.  

Cornelius purchased Petrus Antonius Johannus’ homestead for $800 on July 5, 1918. After the purchase, Cornelius
owned 320 acres in Malta, Montana. Presumably Petrus and his family moved back to DePere, Wisconsin since their next
child was born in DePere on September 19, 1919, and three more children were born in DePere, two on July 12, 1921
and one April 29, 1923.

Antonius Engelbertus Gregorius was Honorably Discharged from the United States Army at Camp Funston, Kansas on
February 18, 1919. At the time of discharge, he was not qualified in horsemanship, marksmanship or as a gunner. He
served in no battles, engagements or skirmishes. He received no wounds during his service. His only knowledge of any
vocation was as a teamster. During his service, he was never absence without leave or absent from duty. When he was
discharged, he was married to Edna Van Laarhoven, in good physical condition and of excellent character. Also, when
discharge, he was entitled to travel pay back to Malta, Montana. The name on his military papers is Tony, not Antonius
Engelbertus Gregorius.

Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven was given an Honorable Discharge from the Army on April 30, 1919.
He was serving at Fort D.A. Russell, Wyoming at the time of his discharge. Hendrikus was discharge by reason of Cir-
cular 106 W.D. 1918. Upon discharge, Hendrikus was not an officer, he was not qualified in  marksmanship, horse-
manship or as a gunner. Under battles, engagements, skirmishes and expeditions, his Enlistment Record notes A.E.F. It
is unknown what A.E.F means.  During his service, Hendrikus was not wounded. Upon discharge, he was in good health,
single and of excellent character. Under remarks on his Enlistment Record it says, honest and faithful. No A.W.O. L. or
absence under G.O. 31 W. D. 1912 and G.O.45 W. D. 1914. After discharge, he was entitled to travel pay to Malta, Mon-
tana.The name on his military papers is Henry D. D. Van Laarhoven, not Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven.
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Hendrikus Domitianus Donatus filed his Notice of Intent To Make Proof in support of his homestead on July 14, 1920.
He filed his Final Proof on August 28, 1920. In his homestead prove-up, Hendrikus said he was 26, unmarried with no
children and his post-office address was Bowdoin, Montana. He said he stayed on his homestead until April 15, 1918
when he got ready to enter the Army. Hendrikus said, he was drafted into the Army on May 24, 1918 “went across and
returned and was discharged April 30, 1919.” He was drafted into the United States Army at Malta, Montana. His serv-
ice number was 2786242. He served as a Bugler in Company H, 157th Infantry. Hendrikus was a farmer, 24 years old
at the time he was drafted. He was described as 6 feet tall, medium complexion with black hair and blue eyes. Henry wrote
to the Land Office, Glasgow, Montana in June 1918 saying, “I have joined the colors and wish an indefinite leave of ab-
sence” from his homestead.

In Hendrikus’ September 19, 1916 Petition For Designation, he described the land as rough, hilly, stony, broken graz-
ing land, wholly impossible of irrigation from any source at any cost. He said the only possible source of water supply
in the vicinity is one of the forks of Beaver Creek that he described as “nothing more than a coulee and it is dry at all
times throughout [sic] it entire length accept after heavy rains, or when the snow is going off; that there is no bottom land
along the said coulee that could be irrigated by damming the coulee.” He went on to explain that there were no under-
ground streams, wells, or springs on or in the vicinity of the land flowing water in a quantity sufficient to be used for ir-
rigating purposes. He conclude saying, that he knew from his own personal knowledge that it was wholly impossible to
irrigate any portion of the land at any cost from any known source of water supply, and that it would be impossible to
irrigate the land even though water was available.

In his Application For Reduction of The Required Area of Cultivation filed in October 1919, he explained the charac-
ter of the soil and condition of the property’s surface as gravel and sand with a rolling surface. He described the land as
hilly, broken and bench land with no timber or other growth on the land, except cactus, sage brush and grease-wood. Al-
though he did not know the exact altitude, he explained a post near the land, “of about like altitude, showed over 2,000
feet above sea level.” He explained that about 20-21 acres is level enough to make breaking possible, and described the
remainder of the land a generally valuable for grazing only.

In Hendrikus’ Application, he described the climatic conditions in the locality of the land as receiving very little rain-
fall, not enough to produce a crop, rainfall and precipitation so light as not to make cultivation practicable. He explained
that in 1917, he planted 6 acres in corn but received no crop due to drought, that he planted the same 6 acres in wheat in
1918, but received no harvest and that he planted the same tract to wheat in 1919, but got back about the seed, but of
light and poor quality. He said the temperature rises in summer to 90-110 degrees and drops in winter to 72 degrees below
zero.

In Hendrikus’ Final Proof, he said his land had no timber and 20 acres of cultivable land. There was no indication the
land had coal, salines or minerals of any kind. He had 5 acres on his homestead in wheat in 1917, but no crop. He had
5 acres in wheat in 1918, but no crop and in 1920, he had 20 acres in flax. The improvements on his homestead were his
house 18 by 24 feet built of boards and worth $50, a spring, 20 acress of broke land (he broke 3 acres in 1916 and an-
other 3 acres in 1917) and his property was fenced. The total value of the improvements was about $1,000. He had not
sold, contracted to sell, optioned, mortgaged or agree to option or mortgage his homestead. He had no personal property
of any kind elsewhere than on his homestead claim. 

Hendrikus’ Final Proof was suspended until he produced evidence of his naturalization, which he did on October 20,
1920. His Final Certificate of Homestead was issued October 20, 1920 and approved February 5, 1921. His Homestead
Patent was issued March 2, 1921.
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